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 Konfederácia odborových zväzov zároveň považuje 
rozhodnutie prezidentky SR, Zuzany ČAPUTOVEJ, ob-
rátiť sa s otázkou navrhovaného referenda o skrátení 
volebného obdobia na Ústavný súd SR a jeho následné 
rozhodnutie za „veľké sklamanie“. 
 V písomnom stanovisku konfederácie to potvrdila 
hovorkyňa KOZ SR, Martina NEMETHOVÁ. „V referen-
de za skrátenie volebného obdobia videli zamestnan-
ci možnosť, ako aj touto formou vyjadriť svoj nesúhlas  
s likvidáciou odborov a sociálneho dialógu na Sloven-
sku zo strany vlády a parlamentu.“ KOZ SR zároveň 
zdôrazňuje, že vždy deklarovala veľmi seriózny záujem 
o spoluprácu s vládou a napĺňanie sociálnej politiky, 
ktorá garantuje udržanie dosiahnutých štandardov vo 
všetkých oblastiach života a vyvážený sociálny dialóg. 
„Dôležitosť rovnocenného postavenia sociálnych 
partnerov, ako aj význam sociálneho dialógu je totiž 
základom pre zachovanie spoločenskej, ekonomic-
kej a sociálnej stability, vrátane sociálneho zmieru, 
ktorý je rozhodnutím o neústavnosti požadovaného 
referenda vážne ohrozený,“ uvádza sa v stanovisku.

Ústavný súd referendum neodobril
 Ústavný súd rozhodol, že otázka navrhovaného 
referenda o skrátení volebného obdobia Národnej 
rady SR nie je v súlade s ústavou. Po neverejnom 
zasadnutí pléna Ústavného súdu SR o tom začiatkom 
júla informoval predseda súdu, Ivan FIAČAN. Vysve-
tľoval, že takéto referendum by porušovalo princíp 
deľby moci a znamenalo by „ad hoc prelomenie Ústa-
vy SR“. Predmetom referenda však môže byť - podľa 
súdu - zmena Ústavy SR a možno ním prijať aj práv-
ne záväznú normu. Otázny by bol však v tomto sme-
re postoj Národnej rady SR, ktorá by si zrejme musela 
skrátiť svoje funkčné obdobie ústavným zákonom. Na-
príklad SaS už avizovala, že by takto nehlasovala.
 Proti rozhodnutiu Ústavného súdu SR nie je 
možné sa odvolať a je preto definitívne. Týka sa aj 
budúcich pokusov o referendá o skrátení volebného 
obdobia parlamentu. 
 Petíciu za referendum o predčasných voľbách pri-
tom podporilo viac ako 585 000 ľudí, pričom zbieranie 
podpisov trvalo od februára do začiatku mája tohto roku.
 Pripomeňme, že jediné úspešné referendum v his-
tórii Slovenskej republiky sa uskutočnilo v roku 2003. 
Obyvatelia v ňom rozhodli o vstupe krajiny do Európ-
skej únie (EÚ). Zúčastnilo sa na ňom 52 % ľudí a vyše 
92 % z nich hlasovalo za vstup Slovenska do EÚ. Proti 
bolo 6 % voličov.

A. Fáková, TASR

KOZ SR: 

Rozhodnutie 
Ústavného súdu 
je sklamaním!
 Referendum za skrátenie volebného obdobia 
považuje Konfederácia odborových zväzov (KOZ) 
SR za jedinú možnosť, ako pred konaním vlády SR 
ochrániť právne, ekonomické a sociálne istoty za-
mestnancov. V najbližšom období preto orgány 
konfederácie rozhodnú o tom, aké kroky - v súvis-
losti s výrokom Ústavného súdu SR o neústavnosti 
referenda - podniknú.

CITÁT 
MESIACA

„Nebojte sa rizika. Keď to vyjde, budete šťastnejší, 
  keď to nevyjde, budete múdrejší.“ Neznámy autor

 Prítomným sa počas zhromaždenia najskôr prihovorili 
vrcholoví predstavitelia zväzu - predseda Rady OZ KOVO 
Emil MACHYNA a podpredsedníčka Rady OZ KOVO, Mo-
nika BENEDEKOVÁ. Ako zdôraznil predseda E. MACHYNA: 
„Slovenskí zamestnanci nechcú byť lacnou pracovnou 
silou či ekonomickou kolóniou, ale partnermi v sociál-
nom dialógu a dôstojnými zamestnancami so slušnými 
mzdami. Úlohou odborov všade vo svete je povedať,  
s čím nesúhlasia a bojovať za to, na čom im záleží.“ Ako 
ďalej pokračoval: „Na prvom mieste musí byť človek, nie 
kapitál a vláda má robiť politiku takú, aby sa zlepšila 
kvalita života čo najväčšieho počtu ľudí.“

Máme siedmu najnižšiu 
minimálnu mzdu 
 Následne sa slova ujala podpredsedníčka Rady OZ 
KOVO, Monika BENEDEKOVÁ, ktorá od nástupu aktuálnej 
vlády chronologicky vymenovala postupné okliešťovanie 
práv i sociálnych a mzdových výhod slovenských zamest-
nancov. Spomenula napr. zmenu výpočtu minimálnej 
mzdy zo 60% na 57 % priemernej mesačnej nominálnej 
mzdy zamestnanca v hospodárstve SR, zverejnenej Štati-
stickým úradom Slovenskej republiky za kalendárny rok, 
ktorý dva roky predchádza kalendárnemu roku, na ktorý 
sa určuje suma mesačnej minimálnej mzdy. Podľa toh-
to vzorca bude v roku 2022 výška minimálnej mzdy 
pre prvý stupeň náročnosti práce 646 eur (teda 57 %  
z 1.133 eur), namiesto pôvodných 680 eur (60%  
z 1.133 eur). Skupiny zamestnancov tak podľa nej prišli 
o 34 eur mesačne, čiže o 408 eur za rok. M. BENEDEKO-
VÁ zároveň zdôraznila, že Slovensko má aktuálne siedmu 
najnižšiu minimálnu mzdu z krajín Európske únie.

Nižšie mzdy, dôchodky i benefity
 Z ďalších dôvodov konania protestu spomenula aj 
oklieštenie sociálneho dialógu, zrušenie oslobodenia trinás- 
teho a štrnásteho platu od sociálnych odvodov, zmrazenie 
minimálneho dôchodku, zrušenie 13. dôchodku i dôchod-
kového stropu pri 64. rokoch veku, odpojenie príplatkov od 

minimálnej mzdy či spomalenie rastu minimálnych mzdo-
vých nárokov, ktoré sa netýkajú len poberateľov minimál-
nej mzdy,  ale všetkých zamestnancov. 
 Zástupcom zamestnancov sa taktiež nepáčia zmeny 
pravidiel zastúpenia v tripartite. Zamestnancov v nej ne-
zastupuje len reprezentatívna Konfederácia odborových 
zväzov SR, deklarujúca viac ako 100 tisícovú členskú zá-
kladňu, ale aj menšie odborové organizácie a zväzy, ktoré 
- paradoxne – nemusia disponovať takýmto reprezentatív-
nym počtom členov. Kritika zaznela aj na zrušenie rozši-
rovania kolektívnych zmlúv na odvetvovej úrovni. „Týmto 
opatrením asi 130.000 zamestnancov na Slovensku stra-
tilo výhody a benefity z kolektívnych zmlúv,“ upresnila 
podpredsedníčka M. BENEDEKOVÁ. 

 Kováci, odborári z iných odborových zväzov i zúčastne-
ná verejnosť sa následne spred ministerstva presunuli na 
bratislavské Námestie SNP, kde sa prítomným prihovorila 
aj zástupkyňa Konfederácie odborových zväzov SR, hovor-
kyňa Martina NEMETHOVÁ, či regionálni zástupcovia OZ 
KOVO zo západného, stredného a východného Slovenska, 
predsedovia a podpredseda základných organizácií: Mi-
chal ĎURIŠ (ZO OZ KOVO ARRIVA Nitra), Stanislav ĽUPTÁK 
(ZO OZ KOVO Podpolianske strojárne) a Bartolomej FENI-
ČIN (Rada odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice). 

Kováci v Bratislave: Kováci v Bratislave: 
Vráťte ľuďom ich sociálne istoty!
 Nechceme byť lacnou pracovnou silou! Chceme slušné mzdy a korektný dialóg! Nech vláda vráti ľuďom späť 
sociálne istoty, ktoré im zobrala! Zastavme rozvrat sociálneho štátu! Tieto a podobné heslá zazneli v sobotu, 26. 
júna, na verejnom proteste v Bratislave. Hlavným organizátorom bol Odborový zväz KOVO a protest začal zhro-
maždením takmer dvoch tisíc ľudí pred budovou Ministerstva práce, sociálnych vecí a rodiny SR.

Pokračovanie na 2. strane.
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Vek nemôže byť dôvodom 
na diskrimináciu
 Novele Zákonníka práce vyčítajú opoziční politici 
ustanovenie, podľa ktorého môže zamestnávateľ za-
mestnanca bez uvedenia dôvodov prepustiť, ak do- 
siahne 65 rokov. Takúto úpravu považujú za diskrimi-
načnú. Vysoký vek totiž podľa nich nemôže byť dôvo-
dom na diskrimináciu.
 Za ďalší problém považujú zrušenie možnos-
ti rozšíriť kolektívnu zmluvu vyššieho stupňa na 
ďalších zamestnávateľov, ktorí neboli združení v za-
mestnávateľskom zväze a neboli pokrytí žiadnou ko-
lektívnou zmluvou vyššieho stupňa.
 „Aj u iných zamestnávateľov v danom odvetví, kde 
sa takéto kolektívne zmluvy neprijali, automaticky sa 
na týchto zamestnancov vzťahovali tie zmluvy, ktoré 
boli podpísané u iných zamestnávateľov,“ argumentu-
je predseda strany, Robert FICO a pokračuje: „Všade 
tam, kde je kolektívne vyjednávanie, sú lepšie pra-
covné podmienky, vyššie mzdy a vyššia produkti-
vita. Preto nerozumieme, prečo sa vláda rozhodla 
ísť takýmto spôsobom do kolektívneho vyjednáva-
nia.“ Podľa neho tým vláda zvýhodňuje zamestnáva-
teľov.
 Opozícia kritizuje, že vládna koalícia prijala toto 
opatrenie cez pozmeňujúci návrh bez toho, aby ho 
prediskutovala so sociálnymi partnermi. 
 Na Ústavnom súde SR tiež napadli ustanovenie, 
podľa ktorého sa má zrušiť monopol Konfederácie od-
borových zväzov SR v Hospodárskej a sociálnej rade SR 
(tripartite), ako najväčšieho zástupcu zamestnancov, re-
prezentujúceho viac ako 100 tisíc zamestnaných ľudí.
 Zamestnancov aj zamestnávateľov totiž budú v tri-
partite po novom zastupovať najmenej po tri subjekty, 
pričom ostatné z nich „požiadavku reprezentatívnosti“ 
spĺňať nemusia. 

af

Podnet na Ústavný 
súd k novele 
Zákonníka práce
 Poslanci Národnej rady SR za stranu Smer-SD 
„napadli“ v závere júna tohtoročnú novelu Zákon-
níka práce na Ústavnom súde SR. Ústavný súd SR 
žiadajú, aby posúdil, či vládnou koalíciou prijatá 
novela pracovného kódexu a s ňou súvisiace zákony 
sú v súlade s Ústavou SR. 

 Ivan SAKTOR sa narodil 14. októbra 1954 v Lučen-
ci. Maturoval na Strednej priemyselnej škole stavebnej 
v Banskej Bystrici. Po skončení strednej školy pracoval 
v rokoch 1974 - 1977 ako robotník v strojárskej vý-
robe, neskôr - do roku 1991 - v stavebníctve. V roku 
2000 absolvoval štúdium na Pedagogickej fakulte Uni-
verzity Komenského v Bratislave, ktorú ukončil s titu-
lom magister sociálnej práce.
 V odboroch sa Ivan SAKTOR angažoval už od roku 
1991. Na poste prezidenta Konfederácie odborových 
zväzov (KOZ) SR pôsobil v rokoch 1996 - 2006. Násled-
ne, v roku 2006, kandidoval v komunálnych voľbách 
za primátora mesta Banská Bystrica. Vo voľbách bol 
úspešný a na čele Banskej Bystrice stál do roku 2010. 
V pamäti ľudí utkvel ako charizmatický človek, pôsobi-
vý rečník a politik.
 Posledná rozlúčka so zosnulým sa uskutočnila 31. 
júla 2021 v Evanjelickom kostole na Lazovnej ulici  
v Banskej Bystrici.

Česť  jeho pamiatke...

Lúčime sa 
s Ivanom 
SAKTOROM...

 Po dlhotrvajúcej, zákernej chorobe skonal v stre- 
du podvečer, 28. 7.2021, vo veku 66 rokov, býva-
lý primátor Banskej Bystrice a niekdajší prezident 
Konfederácie odborových zväzov (KOZ) SR, pán 
Ivan SAKTOR.

 Po apelujúcich a výrečných príhovoroch odovzdal mo-
derátor podujatia, Ján ŠLAUKA (člen predsedníctva Rady 
OZ KOVO za Košický región), slovo opäť predsedovi ková-
kov, Emilovi MACHYNOVI:  „Pri tom všetkom, čo tu odzne-
lo, sa treba zamyslieť aj nad tým, ako zvýšiť príjmy. Čo 
tak zvyšovať mzdy, budovať mzdy, aby ľudia mohli slušne 
žiť, nakupovať a míňať na domáce služby? Čo tak zaviesť 
transferové oceňovanie, konsolidované závierky, zdaniť 
prirodzené monopoly či tých, ktorí sú v daňových rajoch?“ 
opýtal sa na záver.

Nespokojní ľudia: Z čoho máme žiť?
 Oslovení protestujúci ľudia sa vyslovili jednoznačne: 
 Anketárka 1: „Som dôchodkyňa, ale z toho, čo dostá-
vam ako dôchodok, sa žiť nedá. A teraz nám ešte aj ten 
13.dôchodok zobrali! Hanba im!“
 Anketár 2: „Všetko dražie, potraviny, elektrina, ale 
mzdy nestúpajú. Naopak, stále nás strašia, že prídeme  
o prácu, už sme prišli o 13. a 14.plat, lebo sa to zamest-
návateľovi nevyplatí, v robote sme stále, deň-noc a ešte aj 
na tie príplatky nám siahnu. Čo je toto za vládu?! Nech si 
to vyskúšajú, takto žiť?!“

Minister je pripravený stretnúť sa. 
A potom?
 K protestu vydalo stanovisko aj Ministerstvo práce, 
sociálnych vecí a rodiny SR, ktoré podľa svojich slov reš- 
pektuje právo zamestnancov vyjadriť svoj postoj formou 
protestného pochodu. Rezort tvrdí, že minister Milan 
KRAJNIAK je pripravený sa stretnúť s každým, pokiaľ ide 
o pomoc ľuďom na Slovensku. Ak by mal podľa nich pred-
seda Rady OZ KOVO skutočný záujem o postavenie pracuj-
úcich na Slovensku, požiadal by o stretnutie na minister-
stve práce. Protest preto vníma ako politickú akciu.“
 Predseda kovákov, ktorý je súčasťou tripartity (Hos-
podárskej a sociálnej rady SR) a ktorý sa na tejto platfor-
me „sociálneho dialógu“ s ministrom práce pravidelne 
zúčastňuje, zrejme sám najlepšie vie, akým spôsobom  
a s akým výsledkom sa s ministrom rokuje a ako sa na mi-
nisterstve prijímajú zákony a reflektujú návrhy odborárov 

ako zástupcov zamestnancov. Spomeňme, ako sa vlani, 
poza ich chrbát, dohodol minister KRAJNIAK so zástupca-
mi zamestnávateľov na výpočte  a z toho plynúcej výške 
tohtoročnej minimálnej mzdy i na zmrazení  príplatkov, 
čo sa negatívne odrazí najmä na mzdách ľudí, pracujú-
cich vo viaczmennej prevádzke, počas sviatkov, víkendov 
a v noci. 

 V súvislosti so schválenými zmenami v Zákonníku 
práce už podala Konfederácia odborových zväzov - s pod-
porou opozičných poslancov - návrh na Ústavný súd SR, 
ktorý rozhodne, či sú alebo nie sú v rozpore s Ústavou SR. 
 Pripomeňme, že novela Zákonníka práce zmenila au-
tomat na výpočet minimálnej mzdy, odpojili sa príplatky 
od minimálnej mzdy, znížili sa minimálne mzdové nároky, 
sťažilo sa pôsobenie odborov u zamestnávateľa, zrušilo sa 
rozširovanie kolektívnych zmlúv vyššieho stupňa, zmenilo 
sa pôsobenie zástupcov zamestnancov v tripartite, zru-
šil sa tzv. dôchodkový strop, starší ľudia, ktorí dovŕšili 65 
rokov a majú nárok na starobný dôchodok, môžu dostať  
v práci výpoveď. Zato v máji tohto roka sa objavila novela, 
podľa ktorej sa má odchod do dôchodku zvyšovať. Zrušilo 
sa oslobodenie trinástych a štrnástych platov od sociál-
nych odvodov. Minimálne dôchodky sú pre 216 tisíc ich 
poberateľov v tomto roku zmrazené. 

Text a foto: Anita Fáková

 Najskôr niekoľko mesiacov vlečúce sa kolektívne 
vyjednávanie Dodatku č.1 k platnej kolektívnej zmluve 
(tá trvá do 31.marca 2024), následne prizvaná spros-
tredkovateľka a stúpajúca nespokojnosť zamestnancov  
s aktuálnym dianím v našom najväčšom hutníckom 
podniku, ktorý v uplynulom období - cez rôzne moti-
vačné programy – prepustil zhruba 2 a pol tisíc zamest-
nancov a denno-denne sa borí so zastaranými technoló- 
giami. Dnes zostávajúcich zamestnancov tlačí vedenie 
firmy do vyššej produktivity práce a dlhšieho týždenné-
ho pracovného času.

Fabrika je v zisku
 Paradoxne, košická fabrika je pri tom všetkom „zla-
tou európskou sliepkou“ americkej korporácie U.S.Steel.  
Podľa nedávno zverejnených údajov materskej korporá-
cie sú čisté výnosy jej európskej pobočky, ktorá pozost-
áva práve z košických oceliarní, v 2. štvrťroku tohto roka 
vo výške 1,078 miliardy amerických dolárov (USD), čo 
znamená medziročný nárast až o 167 %. Zisk, dosiah- 
nutý v tomto roku, predstavuje 207 miliónov USD. 
Materská spoločnosť dobré výsledky komentuje rastom 
výrobného sektora a pozitívnym vývojom cien produk-
tov. Na druhej strane, aj košickí oceliari zápasia s rastúci-
mi cenami vstupných surovín. Produkcia surovej ocele  
v U. S. Steel Košice sa však v druhom kvartáli medzi-
ročne zdvojnásobila na 1,279 milióna ton, čo znamená, 
že fabrika využila všetky svoje dostupné výrobné kapaci-
ty. Pozitívne výsledky z druhého kvartálu tak nadviazali 
na prvý štvrťrok a košický U. S. Steel za celý prvý polrok 

medziročne zvýšil svoje čisté výnosy na viac ako dvojná-
sobok z vlaňajších 908 miliónov USD na 1,876 miliardy 
amerických dolárov.
 Aj preto je pochopiteľné, že vedenie firmy chce v tak-
to nastúpenom trende pokračovať. Odborári však majú 
inú predstavu.

Nie je čas na dlhší pracovný čas!
 Ako potvrdil predseda Rady odborov OZ KOVO U.S. 
Steel Košice, Juraj VARGA, sporné body rokovania – teda  
vyššie mzdy zamestnancov a tlak zamestnávateľa na 
zvýšenie týždenného pracovného času zamestnancov – 
stále pretrvávajú. Zamestnávateľ požaduje od zamest-
nancov odpracovať cca 37,5 hodiny týždenne,  pričom  
v doteraz dohodnutom, 35, 5 hodinovom týždennom 
pracovnom režime, funguje viac ako 80% zamestnancov.

Vyjednávanie v U.S.Steel Košice 
ženie hutníkov do ulíc
 Nie je čas zvyšovať pracovný čas! Pod týmto heslom sa za zachovanie 35,5 hodinového týždenného pra-
covného času a vyššie mzdy sústredili v pondelok, 2. augusta tohto roku, zamestnanci košického U.S.Steel  
v uliciach našej metropoly východu, aby podporili svojich kolektívnych vyjednávačov a zároveň verejne dekla-
rovali zamestnávateľovi svoje odhodlanie bojovať za svoje požiadavky.

Kováci v Bratislave: Kováci v Bratislave: 
Vráťte ľuďom ich sociálne istoty!

Pokračovanie z 1. strany.

Pokračovanie na 3. strane.
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 Augustový pochod a následné zhromaždenie viac 
ako päťsto hutníkov a ich sympatizantov, ktorí prišli  
k Dolnej bráne v Košiciach verejne vyjadriť svoj názor 
a podporiť odborárov, oslovili postupne predseda Rady 
odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice - Juraj VARGA, predse-
da Rady OZ KOVO - Emil MACHYNA a člen predsedníctva 
Rady  OZ KOVO za Košický región - Ján ŠLAUKA, ktorý 
podujatie aj moderoval. Ten, v rámci svojho príhovoru, 
povedal: „Nie je čas na dlhší pracovný čas! Potrebu-
jeme sa venovať nielen práci, ale najmä svojim rodi-
nám, deťom a vnukom. Ak to bude nutné, prídeme opäť 
štrajkovať - aj pred podnik,“ uviedol J. ŠLAUKA, ktorého 
slová podporili prítomní potleskom.
 Predseda Rady OZ KOVO, Emil MACHYNA, zdôraznil: 
„Štrajk nie je cieľom, ale iba prostriedkom, ako dosiah- 
nuť to, čo potrebujeme. Je to kratší pracovný čas  
a slušné mzdy, za ktoré sa oplatí robiť. Ale bez odva-
hy ľudí, bez ich podpory sa nič za rokovacím stolom 
dosiahnuť nedá. Zamestnanci musia byť pripravení 
niečo obetovať. Urobme preto také kroky, ktoré budú 
zamestnávateľa bolieť. Musí zvážiť, čo je pre neho lep-
šie. Či sa dohodnúť, alebo ustúpiť,“ zdôraznil predseda 
kovákov.
 Šéf košických odborárov, Juraj VARGA, zároveň pripo-
menul: „Aktuálne sme štyridsiaty druhý deň v štraj-

kovej pohotovosti. Vzájomným verejným pochodom 
vyjadrujeme nielen solidárnu podporu kolektívnym 
vyjednávačom za stranu zamestnancov, ale zároveň 
deklarujeme spoločné odhodlanie postaviť sa za svo-
je oprávnené požiadavky,“ uzavrel.
 Odborový predák celý proces kolektívneho vyjedná-
vania vo všetkých otvorených častiach – teda pracovný 
čas, mzdová oblasť i sociálne benefity – hodnotí ako ne-
smierne náročný dialóg. „Každá strana má svoj jasný ci-
eľ. Očakávaný kompromis je vždy možný, dôležitý je však 
pritom aj vzájomný rešpekt a vecná argumentácia.“ 
 Pripomeňme, že v súvislosti s kolektívnym vyjedná-
vaním vyhlásili zástupcovia zamestnancov v podniku 
štrajkovú pohotovosť 22. júna tohto roku. Dôvodom bolo, 
že ani po piatich kolách kolektívneho vyjednávania o zne-
ní dodatku sa nepodarilo so zamestnávateľom nájsť spo-
ločnú dohodu. V júli pokračovalo kolektívne vyjednávania 
ďalšími dvoma kolami - už za účasti sprostredkovateľa. 
Tretie kolo sa uskutočnilo v piatok, 13. augusta, zatiaľ bez 
výsledku. Aj vtedy prišli svojich  kolektívnych vyjednáva-
čov pod okná miestnosti, v ktorej stretnutie prebiehalo, 
podporiť desiatky zamestnancov U.S.Steel Košice.
 Aktuálne košická fabrika zamestnáva okolo 10 500 
zamestnancov.     

  Anita Fáková, Sita

Vyjednávanie v U.S.Steel Košice 
ženie hutníkov do ulíc

Pokračovanie z 2. strany.

 Spoločnosť tak na Slovensku plánuje zamestnať cca 
100 nových ľudí s nadštandardnými platmi a svoje nové 
rozvojové projekty smeruje do prevádzok v Trenčíne, v Bá-
novciach nad Bebravou a v Kočovciach. 
 „Skutočnosť, že vývoj bude sústredený práve na Slo-
vensku, je pre nás veľkým úspechom a vecou prestíže. Vo 
svete automotive je totiž skôr zavedenou praxou, že vý-
vojové know-how s najvyššou pridanou hodnotou si kon-
cerny držia v materskej krajine,“ uviedol generálny riaditeľ 
spoločnosti Hella Slovakia Lighting, s.r.o., Vladimír HUŤAN. 

Šanca pre konštruktérov, 
elektroinžinierov i kresličov
 „Nábeh bude postupný. Prvých 30 ľudí už prešlo za-
školením a prebieha nábor ďalších. Plán je taký, že ako sa 
bude náš tím rozširovať, budú sa k nám presúvať aj ďal-
šie činnosti. Plnú kapacitu by sme chceli dosiahnuť v roku 
2023 a malo by tu vzniknúť najväčšie vývojové centrum 
pre zadné svietidlá v Európe“ priblížil líder projektu, ako 
aj segmentu zadných svetiel Hella Slovakia Lighting, s.r.o., 
Vladimír KUBĚNA.
 Firma tak bude potrebovať konštruktérov so skúsenos- 
ťami s výrobou plastových dielcov, optických inžinierov, 
elektronických a simulačných inžinierov, projektových 
manažérov, kresličov a ďalšie profesie. Vzhľadom na od-
bornosť a kvalifikačné predpoklady pôjde o nadpriemerne 
platené pozície, kde mzda, v závislosti od skúsenosti a po-
zície, dosiahne od 1400 do 3000 eur mesačne.
 Z Nemecka sa do výrobného závodu v Trenčíne sťahuje 
aj centrum strategického nákupu pre strednú a východ-
nú Európu. Jeho úlohou bude riadiť vzťahy s globálnymi 
dodávateľmi a obstarávanie materiálov do výroby tak, 
aby sa dosiahli čo najlepšie podmienky a ceny. „Hľadá-
me manažérov pre jednotlivé komoditné skupiny materiá-
lov. Centrum bude pokrývať strategický nákup plastových  
a mechanických dielov,“ spresňuje generálny riaditeľ, Vla-
dimír HUŤAN. Prvých 25 špecialistov na tieto činnosti už  
v centre pracuje, do dvoch-troch rokov má k nim pribudn-
úť ďalších 40 až 50 ľudí.

Bratislavský závod zatvoria
 So slovenskými prevádzkami nemeckého výrobcu 
svetlometov Hella Slovakia Lighting v Bánovciach nad Be-
bravou, Trenčíne a Kočovciach to však pred rokom nevy-
zeralo ružovo. Firma, ktorá má na Slovensku celkom štyri 
závody (štvrtý je v Bratislave), vtedy avizovala prepúšťanie 
vyše troch stoviek ľudí. Odbory sa v tom čase s vedením 

podniku dohodli na sociálnom experimente. Zamestnanci 
sa hlasovaním mohli rozhodnúť, či si siahnu na odmeňo-
vací systém, konkrétne na 13. a 14. platy, alebo sa v rámci 
prepúšťania rozlúčia so svojimi kolegami. Zamestnanci sí-
ce odsúhlasili prepúšťanie, ale firma sa mu nakoniec as-
poň čiastočne vyhla.
 A to najmä vďaka odberateľom svojich produktov – te-
da automobilkám, ktoré sa po prvotnom šoku z pandémie 
rýchlo pozviechali, čo pomohlo naštartovať aj výrobu svet-
lometov.

250 ľudí z Bratislavy 
postupne prepustia
 Jednotlivé výrobné podniky Helly na Slovensku pritom 
majú svoje vlastné výrobné portfólio: V Kočovciach sa vy-
rábajú svetlomety, V Bánovciach zadné združené svetlá, 
osvetlenie karosérie v Trenčíne a interiérové osvetlenie  
v Trenčíne a v Bratislave. Keďže Bratislava bolo vzdialená 
od centier na Považí, materská firma sa pred pár týždňami 
rozhodla postupne utlmiť prácu v bratislavskom závode  
a jeho produkciu presunúť na Považie. Výpoveď tak do-
stane zhruba 250 bratislavských zamestnancov, pričom  
k definitívnemu uzatvoreniu závodu príde v priebehu budú- 
ceho leta. 
 Zvyšné tri závody v Kočovciach, Trenčíne a Bánovciach 
sa formálne spojili a od júna vystupujú pod názvom Hella 
Slovakia Lighting. Táto firma tak bude najväčšou regionál-
nou pobočkou nemeckého koncernu a bude tvoriť štvrtinu 
jeho celkového obratu. Aj preto manažérom z materskej 
spoločnosti dávalo zmysel koncentrovať na Slovensku aj 
centrum strategického nákupu.
 Spoločnosť Hella je jedným z najväčších dodávateľov 
pre automobilový priemysel, ktorá len na Slovensku za-
mestnáva štyritisíc ľudí. Svetlá z jej produkcie sa montujú 
najmä do automobilov prémiových značiek ako Volks-
wagen, BMW či Mercedes.

Anita Fáková, Sita

Hella prijíma aj prepúšťa
 Nemecký koncern Hella, ktorý vyrába svetelnú techniku a elektroniku pre automobilový priemysel, prichádza 
s výbornou správou. Na Slovensko chce presunúť vývojové centrum na dizajn zadných automobilových svetlo-
metov a tiež strategické centrum nákupu pre strednú a východnú Európu. S tým je spojený aj nábor nových ľudí, 
najmä vývojárov a špecialistov.

 Firma na výrobu elektrárenských kotlov - SES Tl-
mače – bola od roku 2017 v portfóliu spoločnosti 
EP Industries, za ktorou stoja finančníci ako Daniel 
KŘETÍNSKÝ ( jeden z najbohatších Čechov) či Roman 
KORBAČKA. 
 Prepusteniu takmer polovice zamestnancov sa tl-
mačská fabrika nakoniec neubránila, no pred jej abso-
lútnou likvidáciou mal firmu zachrániť veľký, zhruba 
170 miliónový kontrakt z Česka. Ten sa však pre pan-
démiu nezrealizoval. Strojárne boli pritom dlhodobo 
v nezávideniahodnom stave. Z posledných desiatich 
rokov bol podnik sedem v červených číslach,  s kumu-
lovanou stratou, presahujúcou 45 miliónov eur. Tržby 
za poslednú dekádu klesli z viac ako 210 miliónov eur 
na 43 miliónov.
 Zlá situácia s odbytom a neschopnosť získať nové 
zákazky vyústili nakoniec do rozhodnutia manažmen-
tu ukončiť v strojárňach výrobnú činnosť a odpredať 
areál. 

Nový investor
 Potajomky sa začalo hovoriť o novom investorovi 
– a to o jednom z najväčších podnikateľov v európ-
skom železničnom biznise, Alexejovi BELJAJEVOVI. 
Majiteľ viacerých spoločností - medziiným aj Tatra-
vagónky Poprad - si podľa medializovaných informá-
cií prišiel priestory v Tlmačoch viackrát pozrieť s tým, 
že sa nakoniec rozhodol spoločnosť s takmer 150-imi 
zamestnancami prebrať pod svoju značku. „Spoločno-
sť Tatravagónka Tlmače prevezme časť podniku SES  
s jej hnuteľným a nehnuteľným majetkom, niektorými 
vzťahmi, súvisiacimi s prevádzkou výrobného areálu, 
ako aj s pracovnoprávnymi povinnosťami voči približ-
ne stopäťdesiatim zamestnancom,“ potvrdil pre mé-
diá šéf Tatravagónky, A. BELJAJEV.

Výroba vozňov a nábor ľudí
 Výšku transakcie spoločnosti nezverejňujú, podľa 
informácií Hospodárskych novín by však mala byť 
približne na úrovni 16 miliónov eur a zrealizovať sa 
mala do konca júla. Šéf Tatravagónky navyše potvr-
dil, že produkčné priestory čakajú miliónové investí-
cie. Zmení sa totiž charakter výroby z elektrárenských 
kotlov na nákladné vozne, určené na železničnú pre-
pravu. So sériovou výrobou plánujú začať už tento rok. 
 Vstup nového investora uvítali aj zamestnan-
ci a ich odboroví zástupcovia. Predseda Základnej 
organizácie OZ KOVO SES Tlmače - Maroš HLADKÝ - 
potvrdil, že sa v posledných dňoch intenzívne riešilo 
aj odmeňovanie zamestnancov, keďže mali obe spo-
ločnosti rozdielny systém ohodnocovania. Výsledkom 
však majú byť vyššie mzdy a mimoriadne dobrou 
správou je, že spoločnosť postupne s nábehom výroby 
plánuje naberať aj nových ľudí. K aktuálnym, zhruba 
150 zamestnancom, by mohlo pribudnúť ďalších 550 
pracovníkov.

SES ako podnájomník
 Ani pôvodná spoločnosť však úplne nezanikla, aj 
keď už nedisponuje výrobnou zložkou a ani vlastnými 
priestormi. „Spoločnosť SES a dcérska firma SES In-
spekt budú ďalej pôsobiť v areáli v Tlmačoch v pre-
najatých priestoroch. Musíme reagovať na vzniknutú 
situáciu, kedy došlo k úplnému zastaveniu investícií  
v klasickej energetike, reálne tento trh už neexistuje  
a nové investície do spaľovania plynu a odpadu sa po-
súvajú v čase,“ uviedol generálny riaditeľ SES Tlmače, 
Martin PAŠTIKA s tým, že ak chce podnik prežiť, mu-
sí sa zmenšiť, ale pritom udržať a ďalej rozvíjať svoje 
know-how. Vlastnými zdrojmi plánujú zabezpečovať 
engineering, riadenie projektov a potrebnú výrobu pre 
realizáciu projektov si zabezpečia cez externé výrobné 
kapacity.

A.Fáková, hn-online.sk

V SES Tlmače 
výroba vozňov
 Prepustenie stoviek ľudí a koniec výroby v Slo-
venských energetických strojárňach (SES) Tlmače. 
Tento scenár hrozil pred zhruba rokom výrobcovi 
kotlov – SES Tlmače. Následoval výstražný štrajk 
zamestnancov a ubezpečovanie vedenia firmy,  
že závod v Tlmačoch nezanikne. Aká je realita dnes?
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 Akýkoľvek je môj názor na toto rozhodnutie, rešpektu-
jem ho, pretože rešpektujem autoritu Ústavného súdu SR 
ako prvku právneho štátu. V tomto článku sa zameriam  
viac na to, či toto rozhodnutie Ústavného súdu okrem to-
ho, že jeho priamym dôsledkom bude nekonanie referenda  
o skrátení VIII. volebného obdobia Národnej rady SR, pri-
nieslo aj čosi viac. 

Rozhodnutie polarizovalo spoločnosť 
 Nález Ústavného súdu SR PL. ÚS  7/2021 bude mať ur-
čite ďalšie politické aj právne konzekvencie. V rovine práva 
sa iste stane predmetom akademických debát a polemík 
ústavných právnikov, odborných monografií a článkov.  
V rovine politickej bude mať zaiste tiež svoje reflexie. Na-
pokon, opozičné politické strany už oznámili, že sa obrátia 
so sťažnosťou na európske a medzinárodné súdy. Dôsle-
dok, ktorý toto rozhodnutie už za ten krátky čas stihlo 
vyvolať, je ďalšia polarizácia spoločnosti a narastanie 
frustrácie, najmä u tých občanov, ktorí so súčasným 
politickým dianím nie sú spokojní a hodlali svoju ne-
spokojnosť vyjadriť aj účasťou na referende. 
 Ústavný súd teda konštatoval, že referendová otázka 
nie je v súlade s Ústavou SR. Odôvodnenie tohto rozhod-
nutia má 30 strán. Ide teda o pomerne obsiahly elaborát, 
ktorý by nám mal dať jednoznačnú odpoveď na otázku, 
prečo spornú referendovú otázku nemožno položiť. Dosť 
veľa na to, aby sme sa dozvedeli, prečo nie je možné skrá-
tiť VIII. volebné obdobie NR SR. 
 Obmedzím sa len na niekoľko argumentov a budem 
značne zjednodušovať: 
 Prvým argumentom, ktorý použil Ústavný súd SR, je 
princíp generality práva ako jedného z nosných pilierov 
právneho štátu. Inak povedané, každá právna norma musí 
byť všeobecná a musí sa vzťahovať na neurčitý okruh sub-
jektov a vzťahov, nemala by teda riešiť konkrétny prípad. 
 Druhým argumentom je materiálne jadro Ústavy SR, 
teda tie ústavné princípy a hodnoty, ktoré nie je možné 
zmeniť, pretože by sa tým zmenil demokratický a práv-
ny charakter štátu. Ako konštatoval Ústavný súd SR, pro-
blémom teda je, že tak, ako bola položená referendová 
otázka, by aj v prípade platného referenda nedošlo k zme-
ne Ústavy SR, ale iba k suspenzácii (pozastaveniu) účin-
nosti čl. 73 ods. 1 Ústavy SR a tým vlastne k prelomeniu 
ústavných pravidiel. Zjednodušene povedané, výsledok 
referenda by sa vzťahoval výlučne na skrátenie VIII. 
volebného obdobia NR SR, ale nemenil by vo všeobec-

nosti do budúcna dĺžku volebného obdobia poslancov 
Národnej rady. Podľa záveru Ústavného súdu SR, preru-
šiť, resp. predčasne ukončiť už plynúce volebné obdobie 
poslancov NR SR, okrem individuálneho ukončenia (naprí-
klad smrťou), môže iba prezident SR. Referendovou otáz-
kou by tak bol podľa jeho názoru narušený princíp deľby 
moci.
 Čo je však rovnako zaujímavé na tomto rozhodnutí, 
je ustálenie právneho názoru Ústavného súdu, že vý-
sledky referenda majú právnu silu ústavného zákona 
a sú právne záväzné. Čo by mohlo ukončiť polemiky  
o tom, či poslanci NR SR sú alebo nie sú povinní rešpek-
tovať výsledok referenda.
 Ústavný súd týmto rozhodnutím zároveň konštatoval, 
že jedinou formou referenda  v SR je tzv. zákonodarné refe-
rendum, teda referendum, v ktorom sa rozhoduje o práv-
nych normách.
 Z posudzovaného nálezu tiež možno vyčítať, že obča-
nia môžu referendom rozhodovať len v prípadoch, v kto-
rých to je vyslovene dovolené.
 Prelomová je aj časť rozhodnutia Ústavného súdu, 
podľa ktorej otázky, o ktorých referendum nie je prí-
pustné, nevyplývajú iba z Ústavy SR, ale je nutné ich 
hľadať v celom právnom poriadku SR. Podľa doterajšej 
rozhodovacej praxe sa referendum nemohlo konať len  
o otázke daní, odvodov, štátneho rozpočtu a základných 
právach a slobodách. 
Zaujímavosťou, svedčiacou zrejme o neľahkej úlohe po-
súdiť referendovú otázku z hľadiska jej súladu s Ústavou 
SR a eventuálne aj o rozporuplnosti použitých argumen-
tov je aj skutočnosť, že až traja členovia senátu Ústavného 
súdu, ktorý v tejto veci rozhodoval, vyslovili iný, a sčasti 
úplne opačný názor na niektoré časti rozhodnutia i odô-
vodnenia. I keď nie som ústavný právnik, musím povedať, 
že s mnohými z týchto argumentov sa úplne stotožňujem. 
 Rozhodnutie Ústavného súdu, teda bude zrejme eš-
te nejakú dobu vyvolávať kontroverzie a akademické 
polemiky. Bez ohľadu na to, že pre mnohých občanov 
možno bolo sklamaním, je potrebné ho rešpektovať  
a hľadať iné spôsoby a formy, ako prejaviť svoju nes- 
pokojnosť so súčasnou politickou situáciou a so spra-
vovaním vecí verejných. Ako viackrát konštatoval aj 
Ústavný súd, všetka moc v štáte pochádza od občanov. 
Nezabúdajme na to!

JUDr. Monika Benedeková
podpredsedníčka Rady OZ KOVO

Očami podpredsedníčky OZ KOVO: 

 Začiatkom júla, konkrétne 7.7.2021, Ústavný súd SR zverejnil svoje rozhodnutie, týkajúce sa referendovej 
otázky o skrátení  VIII. volebného obdobia Národnej rady  SR. Pre niekoho bolo toto rozhodnutie možno prekva-
pením a vyvolalo primerané rozhorčenie, pre iného bolo - naopak - potvrdením jeho názoru, že referendum  
o skrátení volebného obdobia nie je to správnou cestou. 

 Zdieľanie informácií o štrajkujúcich zamestnan-
coch v okolitých krajinách alebo zdieľanie fotiek  
a článkov o protestujúcich obyvateľoch v iných štá-
toch, kde dochádza k „útokom“ na zamestnanecké 
prostredie alebo k dôchodkovým reformám - ale aj  
z iných dôvodov - vieme ochotne okomentovať a po- 
rovnávať sa. Lajkneme to vo všetkých skupinách  
a novinových príspevkoch, v ktorých sa na sociálnych 
sieťach pohybujeme, prepošleme odkazy všetkým 
známym. Samozrejme, nezabudneme preposlať aj od-
borovým organizáciám s dovetkom „Do psej matere, 
takto sa to robí, začnite aj vy!“. Áno takto sa to robí, 
ako to robia tí tam „vonku“. 
 Mám pocit, že tu, „vnútri“, u nás, nám stačí len ten 
lajk (po slovensky „páčik“) pri výzvach alebo aktivitách 
odborov. Ak dochádza k zásadným zmenám Zákonní-
ka práce, či dôchodkovým reformám, ovplyvňujúcim 
našu budúcnosť, alebo ak odbory nevedia pri rokova-
niach vyjednať predstavy svojich členov a zamestnan-
cov, tak sme ochotní, v lepšom prípade, maximálne 
napísať komentár na sociálnej sieti a obviniť všet-
kých z neschopnosti a priradiť nahnevaného smajlíka.  
V tom horšom prípade vieme priamo nájsť konkrétne-
ho predsedu a organizáciu, ktorý môže za všetko.
 Na jednej strane závidíme, koľkí tam „vonku“ 
protestujú, na strane druhej nie sme ochotní sami 
zniesť trocha obmedzenia vlastného osobného voľ-
na a prísť na zvolané stretnutie alebo protest. 
 Dve hodiny sme schopní stráviť na sociálnej sieti, 
aby sme „lajkovali“, zdieľali informácie a komentovali, 
čo všetko a ako sa nám nedarí, ako sa zhoršujú naše 
pracovné a životné podmienky. No nie sme ochotní 
rovnaký čas zaprotestovať v uliciach alebo pred fabri-
kami a otvorene a ostro zabojovať za to svoje. 
 Stará múdrosť hovorí: „Nikto vám nedá to, čo si 
zaslúžite. Ale len to, za čo zabojujete!“ Ale aj „Kto ne-
bojuje, už prehral. Kto zabojuje, môže zvíťaziť“. 
 A mne sa zdá, že sme prestali bojovať. Vládni „pusi-
pajtáši“ bez rozmyslu a diskusie menia naše pracov-
né, sociálne a životné podmienky, a my sme schopní 
dať akurát lajk na správu alebo smajlíka na komentár  
a označiť predsedu a odbory za neschopných. 

 To naozaj?! 
 Vymenili sme vlajky za lajky?

                                          Ing. Ján Šlauka
   Člen predsedníctva Rady OZ KOVO

Glosa Jána Šlauku:

Vymenili sme 
vlajky za lajky?

 O prácu tak príde všetkých 442 zamestnancov, pre-
važne žien - šičiek. Niektorí zamestnanci už o prepúšťaní 
počuli, rozhodnutie firmy odísť a prevádzku zavrieť však 
neteší nikoho.
 Anketa: Zamestnankyňa 1: „Dvadsaťjeden rokov 
som tu pracovala a strašne zle to vnímame. A neviem, čo 
budem robiť ďalej.“  
 Zamestnankyňa 2: „Zatiaľ to neriešim. Potom si bu-
dem hľadať druhú prácu, však uvidíme...“

Pridrahá ľudská práca?
 Vedenie spoločnosti tvrdí, že z dôvodu vysokých vý-
robných nákladov už nie je konkurencieschopná a nevie 
získať nové zákazky. Potvrdzuje to Peter MARČAN, hovor-
ca spoločnosti Trim Leader: „Slovensko už v dnešnej do-
be nie je, v prípade odvetví, v ktorých je vyššie zastúpe-
nie ľudskej práce, dostatočne konkurencieschopné.“ 
 Podľa kuloárnych informácií presúva závod svoju vý-
robu do Rumunska, iní hovoria o Turecku či Srbsku. Skrát-
ka tam, kde nájde lacnú pracovnú silu.

 Na miestny úrad už zástupcovia spoločnosti ohlási-
li hromadné prepúšťanie. Ukončiť výrobu však plánujú 
postupne: 370 žien skončí do konca kalendárneho roka, 
zvyšný personál bude postupne rozoberať technológie, 
a to až do septembra 2022. Napr. spoločnosť Adient, 
ako jeden z akcionárov, chce ponúknuť zamestnancom 
približne 60 pracovných pozícií vo svojich výrobných zá-
vodoch na Slovensku.
 Manažment spoločnosti zároveň inicioval rokovania 
so zástupcami zamestnancov, ale aj s Európskou za-
mestnaneckou radou s cieľom zohľadniť v čo najväčšej 
miere záujmy všetkých dotknutých strán. Hovorca Peter 
MARČAN uisťuje: „V plnej miere budeme spolupracovať 
s úradmi práce a inými verejnými inštitúciami, s cieľom 
uľahčiť nájdenie nového zamestnania pre všetkých za-
mestnancov.“
 Úrad, práce, sociálnych vecí a rodiny v Martine v sú- 
časnosti eviduje 1.585 voľných pracovných miest. Miera 
nezamestnanosti v okrese Martin pritom v rámci Sloven-
ska patrí k tým najnižším - nedosahuje ani 6%. Napriek 

tomu je úrad pripravený prepusteným ľuďom pomôcť  
s hľadaním si novej práce. Navyše, po zverejnení infor-
mácie o avizovanom hromadnom prepúšťaní, sa začali 
aktivizovať aj firmy z okolia Martina, hľadajúce nových 
ľudí, vrátane žilinskej automobilky KIA Motors Slovakia.

Vlani zavreli pobočku v Bardejove
 Spoločnosť Trim Leader mala ešte jednu prevádzku  
v Bardejove. V nej však ukončili výrobu ešte v minulom 
roku a o prácu tam prišlo takmer 400 ľudí. Aj tu prevažo-
vali výrobné profesie šičiek.
 Viliam PÁLENÍK, prezident Inštitútu zamestnanosti, 
na okraj daného konštatuje: „Jednoduchšie práce, ako je 
šitie, budú na Slovensku zrejme naďalej zanikať, lebo je 
to práca pomerne jednoduchá, pričom cena pracovnej si-
ly je kľúčová a pracovná sila na Slovensku dražie.“

A.Fáková, Sita

V Turci hromadné prepúšťanie
 Závod na šitie autopoťahov – spoločnosť Trim Leader v Košťanoch nad Turcom - po viac ako 20-ich rokoch na 
Slovensku končí. Vedenie firmy tvrdí, že sa im na Slovensku neoplatí pokračovať, keďže pracovná sila je tu drahá.

Z KOVÁCKEJ KUCHYNE

Čo prinieslo rozhodnutie 
Ústavného súdu ohľadom referenda?referenda?
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 Automobilka to vysvetľuje zámerom vytvárať dobré 
pracovné podmienky, ktorých súčasťou je odmeňovací 
systém. „Jaguar Land Rover Slovakia zvyšuje mzdu výrob-
ných zamestnancov. Napríklad zvýšenie v prípade základ-
nej kategórie výrobných pracovníkov - operátorov predsta-
vuje 5,35 %“, zverejnila automobilka.
 Ako uviedla manažérka pre firemné záležitosti, Miro-
slava REMENÁROVÁ, nová celková mzda, vrátane výrobné-
ho bonusu, trinásteho platu či príspevku na dopravu pre 
túto kategóriu dosiahne 1.235 eur mesačne v hrubom. To 
nezahŕňa príplatky za nadčasy a prácu v noci. K takémuto 
mzdovému navýšeniu pristúpili posledné dva roky - vždy 
na začiatku októbra.

Jaguar hľadá kvalifikovaných
 Podnik sa v týchto mesiacoch snaží prilákať viac kva-
lifikovaných zamestnancov. A to aj napriek kríze s nedos- 
tatkom mikročipov, ktorá ho viackrát donútila na dočas-
né prerušenie výroby. „Pravidelne sledujeme vývoj na trhu 
práce a nastavujeme odmeňovanie tak, aby práca v zá-
vode bola atraktívna aj zo strány odmeňovania. Napríklad, 
počas trvania kolektívnej zmluvy závod Jaguar Land Rover 
Slovakia garantuje, že každý rok zvýši tarifnú mzdu výrob-
ných pracovníkov,“ uviedla M. REMENÁROVÁ. 
 Pokiaľ ide o pracovníkov v nevýrobných prevádzkach, 
najmä v administratíve, v závislosti od pozície sa vyplá-
ca trinásty plat a ročný bonus. Ten závisí od hodnotenia 
pracovného výkonu. „Práve v týchto dňoch sme ukončili 
hodnotenie miezd aj výkonu nevýrobných pracovníkov,  
a s tým súvisiace zvýšenie platov pre túto skupinu. Čo sa 
týka ročného bonusu, napríklad v uplynulom roku pre pan-
démiu prišlo k posunu jeho výplaty, pri riadiacich mana-
žéroch sa neuplatnil, sústredili sme sa predovšetkým na 
prevádzkové pozície,“ objasnila.
 Aktuálne je v nitrianskej automobilke priemerná me-
sačná mzda 1.661 eur. Priemerná mzda pre zamestnan-
cov vo výrobných prevádzkach predstavuje 1.485 eur  

a priemerná mzda základných výrobných pozícií, ako sú 
operátori vo výrobe, je od 1.173 eur v hrubom.
 Automobilka chce nových pracovníkov zaujať aj be-
nefitmi nad rámec bežných platov, a to najmä výrobným 
bonusom do 15%, vyplácaným mesačne, či kompeten- 
čným príplatkom. Ten sa takisto vypláca mesačne - podľa 
úrovne dosiahnutých zručností, ktorá sa pravidelne meria, 
a po splnení podmienok sa príplatok zvyšuje. Raz ročne 
zamestnanci dostávajú aj príspevok 300 eur. Významným 
stimulom, ktorý pracovníci oceňujú, je možnosť ubytova-
nia za výhodných podmienok v blízkosti závodu.

Aj v Trnave si prilepšili
 K podobnej úprave miezd pristúpila aj trnavská auto-
mobilka Stellantis (predtým PSA Slovakia), a to ešte na 
jar tohto roka. Súčasťou nových dohôd, ktoré sa podarilo 
vyrokovať vedeniu a odborárom zo Základnej organizácie 
OZ KOVO, by mali byť aj prilepšenia k mzdám zamestnan-
cov. Najnovšie sa im k platu ročne pripočíta celkovo 861 
eur. Ide o bonus za kvalitu, pričom prvých 150 eur z toho 
zamestnancom dali v aprílovej výplate. Zvyšok vyplatia 
popri mzdách za august a november. V budúcom roku by 
firma mala vyplatiť zamestnancom minimálne 950 eur. 
Ako automobilka avizovala, v ďalších dvoch rokoch bude 
nasledovať zvýšenie základných miezd zamestnancov.  
V roku 2023 to bude o 50 eur a v roku 2024 sa základ 
mesačnej mzdy zvýši o 40 eur.

Zvyšujú aj v bratislavskej automobilke
 Od jesene garantuje zvyšovanie platov o 4,5 % aj bra-
tislavský Volkswagen Slovakia. Hrubá mesačná mzda vý-
robného pracovníka v montáži vozidiel sa tam začína od 
1.100 eur. Zamestnancom bude závod naďalej ponúkať 
viacero firemných benefitov a finančné príspevky, vrátane 
trinásteho a štrnásteho platu a tiež odmeny za hospodár-
sky výsledok.

A.Fáková, trend.sk

Automobilky motivujú cez mzdy
 Automobilový priemysel láka nových zamestnancov na zvyšujúce sa mzdy. Najnovšie to potvrdzuje aj nitrian-
ska automobilka Jaguar Land Rover Slovakia. Podľa medializovaných informácií podnik avizoval, že od októbra 
bude zvyšovať základné mzdy nielen výrobných, ale aj nevýrobných pracovníkov.

 IndustriAll European Trade Union vo svojej novej 
kampani presadzuje regulovanú, voči zamestnancom 
priateľskú prácu na diaľku. Našou kampaňou chceme 
zdôrazniť pozitívne a negatívne aspekty práce na diaľ-
ku pre pracovníkov a podporiť reguláciu práce na diaľku. 
Iba reguláciou práce na diaľku môžeme zabezpečiť, že 
výhody budú prevládať a nevýhody budú minimalizova-
né. Viac ako rok  od vypuknutia pandémie COVID-19 sa 
práca na diaľku stala podstatnou súčasťou sveta práce 
a naďalej tu zostane. S našou kampaňou „Práca na dia-
ľku: mojej právo, moje rozhodnutie“ zahájila industriAll 
Europe diskusiu o pozitívnych a negatívnych aspektoch 
pre pracovníkov a zdôrazňuje potrebu prácu na diaľku 
regulovať.
 Podľa industriAll Europe sa rozhodnutie pre alebo 
proti práci na diaľku musí stať právom jednotlivca, a to 
musí zahŕňať právo toto rozhodnutie zvrátiť. Kolektívne 
vyjednávanie bude zásadné pre vyjednanie podmienok 
možnosti práce na diaľku, vhodných pre pracovníkov. 

Práca na diaľku tu zostane
 Počas prvého „pandemického uzamknutia“ údajne 
takmer 40% pracovníkov v EÚ prešlo na prácu na diaľku. 
Vzhľadom k tomu, že pandémia urýchlila šírenie tech-
nológií a digitalizáciu práce, možno očakávať, že sa tie-
to počty budú naďalej zvyšovať.  Nedávna správa OECD 
naznačuje, že „rozšírenie práce na diaľku môže zostať 
trvalou súčasťou budúceho pracovného prostredia“. 

 Ak bola doteraz väčšina zamestnávateľov skeptická 
voči práci na diaľku, mnohí z nich začínajú uznávať jej 
výhody a trvalo zvažujú prechod k práci na diaľku. Na-
príklad výrobca automobilov PSA oznámil, že presunie 
všetkých svojich zamestnancov, ktorí sa nezaoberajú 
výrobou, na prácu na diaľku. To sa týka 80 000 pracov-
níkov z celosvetových 200 000 zamestnancov. Nedávne 
prieskumy* naznačujú, že spoločnosti plánujú zmenše-
nie kancelárskych priestorov, pretože mnoho zamest-
nancov bude na diaľku pracovať trvalo. Práca na diaľku 
vyžaduje pravidlá a aktívne zapojenie sociálnych part-
nerov. Práca na diaľku umožnila pokračovať v práci tam, 
kde to bolo možné, a pomáha chrániť zdravie pracov-
níkov pred vírusovým covidovým ochorením. Bola však 
tiež nariadená. Pre industriAll Europe je teraz zásadné, 
aby sa rozhodnutie pre alebo proti prácu na diaľku stalo 
voľbou a právom jednotlivca. To musí zahŕňať právo za-
mestnancov zvrátiť rozhodnutie  pracovať na diaľku.
 Je dôležité, že ak sa práca na diaľku v budúcnos-
ti stane trvalou súčasťou nášho pracovného života, 
musia odbory so zamestnávateľmi vyjednať a spo-
ločne stanoviť podmienky pre jej reguláciu. Tým sa 
zabezpečí, že práca na diaľku sa stane výhodou pre 
pracovníkov, a nielen obchodnou stratégiou zamest-
návateľov na znižovanie nákladov.

Spracovala Monika Benedeková, 
upravené redakciou

KRÁTKO
Elektrina zdražie
 Cena elektriny porastie. Regulačný úrad upozornil, 
že v dôsledku rastu cien ropy a plynu zdražie budúci 
rok energia a plyn aj na Slovensku. Ministerstvo hospo-
dárstva chce dopady na slovenské domácnosti a pod-
nikateľov zmierniť a sľubuje „využiť všetky dostupné 
možnosti a v spolupráci s Úradom pre reguláciu sie-
ťových odvetví (ÚRSO) pripraviť riešenia na zmierne-
nie dopadu na koncové účty slovenských domácností  
a podnikateľov”. Keďže štát nemôže ovplyvniť zdra-
žovanie ceny silovej elektriny na svetových burzách, 
opatrenia sa budú týkať regulovaných taríf. ÚRSO in-
formovalo, že pri cenovej regulácii v elektroenergetike 
pre rok 2022 uplatní priemernú cenu elektriny na burze 
vo výške 61,2077 eur na MWh. Ide tak o výrazný ná-
rast. Pre porovnanie: Pre rok 2021 to bolo 46,1081 eur/
MWh. Podľa ÚRSO bude predpokladaný dopad nárastu 
ceny silovej elektriny na koncovú cenu elektriny pre do-
mácnosti v roku 2022 na úrovni cca 15 %, čo je 1,5 až 
1,7 centa za kilowatthodinu. Pri bežnej ročnej spotrebe 
by to vychádzalo na zhruba 35 až 40 eur ročne navyše.

Pätina mladých je NET
 Aktuálne sa na Slovensku nevzdeláva ani nepracu-
je takmer 20 % mladých ľudí vo veku 20 až 34 rokov. 
Ešte vyšší podiel, asi tretinový, je u žien. Ide o takzva-
nú skupinu NEET - not in education, employment and 
training. Sú to ľudia mimo záchytného systému pomo-
ci. Nie sú zaregistrovaní na úrade práce, nechodia do 
škôl a ani do zamestnania. Vlastne sa o nich nevie.  
V rámci 27 krajín Európskej únie neštuduje ani ne-
pracuje jeden zo šiestich Európanov vo veku 20 až 34 
rokov. Podľa Európskeho štatistického úradu Eurostat 
to predstavuje 15 miliónov mladých ľudí. Pandémia 
koronavírusu počet nepracujúcich mladých ešte zvy-
šuje, pretože zasiahla práve sektory, v ktorých väčši-
na z nich pôsobila. Na Slovensku je však dlhodobým 
problémom najmä to, že školy nepripravujú študentov 
na prax a nereagujú na aktuálne požiadavky trhu prá-
ce, klesá záujem o robotnícke pozície a štúdium tech-
nických odborov. Slovensko je tak v rámci EÚ krajinou  
s jedným z najvyšších počtov mladých, ktorí nepra-
cujú, ani sa nevzdelávajú.  Pritom až 11 % mladých 
Slovákov  vôbec nechce pracovať alebo sa vzdelávať.

Slováci sú chudobní
 Slováci majú extrémne nízky finančný majetok.  
A to nielen v porovnaní s bohatšími, ale aj chudobnejší-
mi štátmi Európskej únie. Pre vysoké dlhy sme na tom 
dokonca horšie aj ako Bulhari. Po odpočítaní všetkých 
záväzkov má obyvateľ Bulharska v priemere na účte 13 
900 dolárov. Slovákovi po odrátaní dlhov ostane len 
10 400 dolárov. K takýmto záverom dospela Národná 
banka Dánska. Jej analytici sa rozhodli porovnať výšku 
finančného majetku v jednotlivých štátoch Európskej 
únie. Pod ním rozumejú peniaze uložené v bankách, 
investície v podielových fondoch, či úspory na dôcho-
dok. Výsledkom je rebríček najbohatších a najchu-
dobnejších národov Európskej únie. Slovensko sa vo 
všetkých porovnávaných ukazovateľoch ocitlo medzi 
piatimi najchudobnejšími krajinami. Horšie ako my sú 
na tom jedine Rumuni.  Dáni sú jednoznačnými lídrami 
najbohatších národov. Okrem iného aj vďaka najvyšším 
mzdám v celej EÚ. Pre porovnanie minulý rok bol plat 
priemerného Dána 5 179 eur a Slováka 1 092 eur.

Pošta zrušila 47 pobočiek
 Slovenská pošta minulý rok oznámila realizáciu kľú- 
čových reforiem, ktoré majú viesť k ekonomickej stabi-
lite pošty, vysokej efektivite procesov a vyššej kvalite 
služieb pre klientov. V tomto roku zavreli 47 kamen-
ných pobočiek.  Hovorkyňa pošty Iveta DORČÁKOVÁ 
priblížila, že v priemere budú v každom okrese zrušené 
takmer 3 pracovné miesta. V roku 2021 sa potvrdzu-
je aj trend znižovania počtu listových zásielok, na čo 
pošta reagovala aj zjednotením doručovania listových 
a balíkových zásielok motorizovanými doručovateľmi 
na vybraných rajónoch. Slovenská pošta aktuálne za-
mestnáva 12 370 zamestnancov, čo z nej robí jedného 
z najväčších zamestnávateľov v krajine. Na konci febru-
ára pritom zredukovali počet pracovných miest o 750, 
pracovný pomer skončilo 547 zamestnancov a ostatní 
prijali inú prácu alebo sú na rodičovskej dovolenke.

af, Sita, TASR, Trend

TELEPRÁCA ALEBO PRÁCA NA DIAĽKU 
- moje právo, moje rozhodnutie!
 Pandémia koronavírusu  priniesla mnoho zmien aj do pracovného procesu, vrátane zavedenia tzv. práce 
na diaľku – telepráce či home officu. Kde to druh zamestnania dovoľoval, presunulo sa ťažisko výkonu práce 
do virtuálneho  priestoru a aj v súčasnosti, napriek uvoľneniu pandemických opatrení, vo viacerých firmách 
tento spôsob pretrváva. Európska centrála Industriall Europe spustila pred niekoľkými týždňami medziná-
rodnú kampaň pod názvom TELEPRÁCA - MOJE PRÁVO, MOJE ROZHODNUTIE, ktorej ústredným motívom je 
poukázať na fakt, že telepráca má byť vždy dobrovoľná a zamestnanec musí ma počas jej výkonu zabezpečené 
aj ďalšie práva a výhody. Do kampane je zapojený aj Odborový zväz KOVO, a to prostredníctvom svojich komu-
nikačných kanálov, ktorými sú mesačník Priority, či v on-line priestore kovácka web stránka www.ozkovo.sk  
a facebookový profil. V tomto vydaní sériu článkov o telepráci uzavrieme.
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Pracovno-právna poradňa a BOZP

PITNÝ REŽIM PODĽA VEKU
 Množstvo tekutín, ktoré organizmus potrebuje, je in-
dividuálne. Závisí to napríklad od veku, pohlavia, telesnej 
hmotnosti, ale aj od telesnej aktivity, zloženia a množstva 
stravy, teploty ovzdušia či zdravotného stavu.
 Základom pitného režimu je čistá pitná voda. Počas 
horúčav sa odporúča vypiť 1,5 až 3 litre tekutín denne,  
v závislosti od telesnej hmotnosti a pracovnej aktivity. To-
to množstvo sa však zvyšuje u ľudí, ktorí pracujú fyzicky 
a viac sa potia. Piť by sa malo priebežne, častejšie a ešte 
pred pocitom smädu.
 V horúčavách obmedzte nápoje s obsahom chinínu, 
kávu i alkohol, ktoré vám smäd neznížia , naopak, podpo-
ria vylučovanie vody z organizmu. Sladené nápoje treba 
obmedzovať pre nadbytok cukru, energie a kofeínu. Ide-
álna je obyčajná voda, doplnená o minerálne vody. Pite 
pravidelne, v menších dávkach, nie ľadové, skôr vlažné 
nápoje. Najmä u detí dbajte na to, aby pili pred, počas i po 
fyzickej námahe. Vodu pite aj vtedy, keď smäd necítite.
 Mimoriadne dôležité je dodržiavanie pitného režimu 
pre seniorov. Ich organizmus obsahuje menej tekutín, 
orgány pracujú pomalšie a nedokážu vylučovať tekutiny 
spoločne s látkami z metabolizmu. Dennú dávku - približ-
ne 1,5 až 2 litre tekutín - by si mali rovnomerne rozložiť 
počas celého dňa. Najvhodnejšia je čistá pitná voda, pri 
výbere minerálnych vôd venujte zvýšenú pozornosť obsa-
hu sodíka. Starší ľudia veľmi často trpia na vysoký krvný 
tlak a zvýšená koncentrácia sodíka vo vode by mohla ich 
zdravotný stav zhoršiť. Vo vyššom veku je dôležitý aj prí-
jem vitamínov, ktoré môže senior dostať priamo v nápoji. 
Pitie ovocných nápojov (džúsov, nektárov) nie je vhodné 
pre pomerne vysoký obsah jednoduchých cukrov, čo jed-
nak zvyšuje ich energetickú hodnotu a tiež vylučovanie 
vody z organizmu.
 Základ pitného režimu majú tvoriť pitná voda a mine-
rálne vody s obsahom rozpustných látok (RL) 200 – 500 
mg/l, teda nízko mineralizované. Vody s vysokou minerali-
záciou a s vyšším obsahom sodíka nie sú vhodné - okrem 
seniorov - ani pre osoby s kardiovaskulárnym ochorením, 
ani pre dojčatá a to vrátane prípravy ich stravy. Voda  
s vyšším obsahom fluoridov nie je vhodná na pravidelnú 
konzumáciu pre dojčatá a pre deti do siedmich rokov.

AKO ZNÍŽIŤ RIZIKÁ SÚVISIACE 
S HORÚČAVAMI
 Letné oblečenie by malo byť ľahké, vzdušné, voľnejšie-
ho strihu, skôr svetlých farieb a z prírodných materiálov. 
Syntetické materiály nie sú vhodné, pretože bránia odpa-
rovaniu potu.
 Pozor na zvýšenú fyzickú námahu – robievajte si časté 
prestávky v tieni a v čase medzi 10. až 16. hodinou ob-
medzte pobyt vonku a nezdržiavajte sa na slnku. Ak je to 
možné, fyzicky náročnú aktivitu si v období horúčav plá-
nujte na skoré ranné hodiny (ideálne do 7. hodiny ráno).

V HORÚČAVÁCH NEPODCEŇTE 
RIZIKO ÚPALU A ÚŽEHU!
 Úpal je prehriatie organizmu, ktoré vzniká aj bez pria-
meho slnečného žiarenia. 
 Úžeh je prehriatie organizmu vplyvom slnečného žia-
renia. Prejavujú sa bolesťami hlavy, nevoľnosťou, mdlo-
bami až závratmi, povrchným a zrýchleným dýchaním, 
rýchlym pulzom, zvýšenou telesnou teplotou, zvracaním. 
Postihnutého je  potrebné premiestniť do chladného pro-
stredia, najlepšie chladnej miestnosti s vetraním a uložiť 

ho do stabilizovanej polohy. Postupne ho ochladzujte, 
najlepšie obkladmi, nie sprchou alebo kúpeľom. Tekutiny 
mu podávajte po malých množstvách, najlepšie lyžičkou. 
Väčšie množstvo vody naraz sa neodporúča. Pri zhoršení 
stavu je dôležité privolať pomoc (volať 155 alebo 112).
 Deti, mladšie ako jeden rok, by sa vôbec nemali vysta-
vovať slnečnému žiareniu a pobyt vonku treba obmedziť 
na skoré ranné a podvečerné hodiny. Deti do 6 mesiacov 
na slnko vôbec nepatria! Chránime ich slnečníkom alebo 
clonou, nie plienkou prehodenou cez striešku kočiara, pre-
tože hrozí prehriatie. Pri pobyte vonku sa treba opakovane 
natierať vhodnými ochrannými  krémami a vhodne sa ob-
liekať. V exteriéri je dobré chrániť sa vhodnou pokrývkou 
hlavy a slnečnými okuliarmi. 
 Nikdy nenechávajte deti a zvieratá čakať v zaparkova-
nom vozidle - ani ak ste presvedčení, že sa vzdialite iba 
na chvíľu! Nespoliehajte sa na pootvorené okná vozidla, 
k prehriatiu organizmu dochádza rýchlo a môže mať smr-
teľné následky.

ĎALŠIE PRAKTICKÉ ODPORÚČANIA:
 Skontrolujte, či máte lieky uskladnené podľa inštrukcií 
na obale - zvýšenými teplotami sa môže znižovať ich účin-
nosť. Väčšinu liekov je potrebné skladovať pri izbovej teplo-
te, teda do 25 °C. Tzv. opaľovací krém s ochranným faktorom 
SPF je vhodné na každú sezónu použiť nový, keďže po ich 
otvorení dochádza k jeho postupnému znehodnocovaniu.

TIENENIE, VETRANIE A KLIMATIZÁCIA
 Svetová zdravotnícka organizácia (WHO) odporúča udr-
žiavať v interiéri teplotu pod 32 °C počas dňa, v noci by 
izbová teplota nemala prekročiť 24 °C. Regulácia teploty je 
obzvlášť dôležitá v prítomnosti detí, seniorov nad 65 rokov 
a chronicky chorých. Domovy a pracoviská treba pred pre-
nikaním priamych slnečných lúčov zabezpečiť  tienením 
okien – či už  žalúziami alebo roletami. Odpojte čo najviac 
elektrických zariadení, ktorých používanie nie je v tom čase 
nevyhnutné, aby sa vzduch aj od nich neprehrieval. 
 Najvhodnejším a najprirodzenejším spôsobom na 
zvýšenie prúdenia vzduchu v izbe je vetranie. Priestory 
by sa mali vetrať najmä v nočných alebo v skorých ran-
ných hodinách. Počas dňa neotvárajte okno, pokiaľ to nie 
je nevyhnutné.
 Ak sa rozhodnete používať ventilátory, je potrebné 
ich umiestniť a nasmerovať mimo prítomných osôb. Prúd 
vzduchu dlhší čas nasmerovaný do tváre prispieva k zá-
palom očí, uší, dutín, k bolestiam zubov a ďalším zdravot-
ným problémom. WHO zdôrazňuje, že pri teplotách nad 
35 °C ventilátory nedokážu znižovať riziko zdravotných 
komplikácií v dôsledku horúčav. 
 Pri použití klimatizácie pozatvárajte dvere a okná! 
Dbajte na prísny režim čistenia klimatizačnej jednotky 
podľa pokynov výrobcu - vzhľadom na aktuálnu situáciu 
je mimoriadne vhodná aj jej zvýšená dezinfekcia. Výpar-
ník klimatizačnej jednotky dezinfikujte častejšie. Správnou 
údržbou klimatizácie predchádzate tomu, aby bola zdro-
jom choroboplodných mikroorganizmov v priestore.
 Pamätajte si: Pri prechode z chladného do horúceho 
prostredia môže prísť k tzv. teplotnému šoku, ktorý dokáže 
celkovo oslabiť organizmus. Klimatizáciu je preto vhod-
né nastaviť tak, aby rozdiel teplôt medzi vonkajším  
a vnútorným prostredím nebol vyšší ako 5, maximálne 
7 stupňov Celzia!
 Klimatizáciu v aute by sa tiež mala časovo regulovať, 
na 10 až 15 minút za hodinu. Prúd chladného vzduchu 
smerujte tak, aby nefúkal priamo na posádku - najlepšie 
je viesť ho na čelné sklo, prípadne k nohám. Aj v aute platí 
ideálny rozdiel teploty vonku a vnútri  5 až 7 stupňov Cel-
zia, dodržte ho aj v  najväčších horúčavách! 

STRAVOVANIE A VÝBER 
POTRAVÍN V LETE
 Strava má byť v letných mesiacoch „ľahšia“, teda ľah-
ko stráviteľná, s nižšou energetickou hodnotou, pretože 
organizmus v lete nepotrebuje vytvárať teplo v takej mi-
ere ako v zimných mesiacoch, súčasne však strava musí 
poskytovať dostatok výživných látok. 

PREVENCIA POČAS HORÚČAV
 Vysoké vonkajšie teploty môžu spôsobiť prehriatie organizmu a zdravotné komplikácie - zvýšenie telesnej 
teploty, malátnosť, ospalosť, bolesti hlavy, závraty, nevoľnosť, či zvracanie. Úrad verejného zdravotníctva Slo-
venskej republiky upozorňuje na základné pravidlá prevencie proti negatívnym dôsledkom horúčav.

 Niektoré firmy vo vzťahu k vakcinácii prebrali inici-
atívu a svojich zamestnancov tlačia do očkovania. Na 
to však nemajú právo - ani podľa právnikov, ani podľa 
odborárov. Očkovanie je a malo by zostať dobrovoľné.
 Ako zdôrazňuje komerčný právnik Štefan SISKOVIČ, 
na Slovensku stále platí zákon, podľa ktorého nie je 
možné od zamestnancov žiadať, aby sa nechali zaočko-
vať. „Zamestnávatelia sa nemôžu svojvoľne rozhod-
núť a nariadiť zamestnancom očkovanie,“ informuje.
 S týmto názorom súhlasí aj Martina NÉMETHO-
VÁ, hovorkyňa Konfederácia odborových zväzov SR. 
Zamestnávatelia sa podľa nej môžu pohybovať len  
v medziach prijatých zákonov a opatrení Úradu ve-
rejného zdravotníctva. V súčasnej epidemiologickej 
situácii je preto akákoľvek iniciatíva o prinútenie za-
mestnanca k vakcinácii vysoko mimo kompetencií za-
mestnávateľa.

V praxi je to inak
 Poslankyňa Národnej rady SR Jana VAĽOVÁ však 
nedávno upozornila na konkrétnu firmu, v ktorej  
k takýmto praktikám dochádza. „Konkrétne zahranič-
ná firma Egotex, s.r.o.,  núti ľudí, aby boli zaočkovaní 
pri vstupe do práce alebo musia mať platný PCR test. 
Sú to ženy šičky,“ vysvetľuje poslankyňa VAĽOVÁ.
 V tejto firme zamestnávateľ od svojich zamest-
nankýň „dôrazne žiada“ podstúpenie očkovania proti 
ochoreniu Covid-19. Na jednej strane sa konateľ Ján 
MICHRINA bráni, že napriek formulácii ide iba o od-
porúčanie, na druhej strane však uvádza: ... „že viac 
ako 50 % očkovaných je rovnako diskriminovaných, ak 
majú zdieľať spoločné priestory s nezaočkovanými.“
 Právnici však upozorňujú, že aj takáto formulácia 
odporúčacieho charakteru môže byť nad rámec zá-
kona a  zamestnávateľ na ňu nemá právo. Rovnako 
nemôže ani zisťovať, aké má zamestnanec zdravotné 
dôvody na to, aby vakcináciu nepodstúpil.
 „Akonáhle sa súkromná spoločnosť rozhodne vy-
dávať takéto oznamy, tak sa musí dôsledne pozerať na 
to, aké aktuálne epidemické opatrenia platia pre všeo-
becnú populáciu. Nemôže ísť nad ich  rámec,“ dodáva 
právnik.
 Takzvaný „očkovací zákon“ dáva hlavnému hy- 
gienikovi právomoc vyžadovať od ľudí doklad o očko-
vaní, potvrdenie o prekonaní cvidu-19 alebo výsle-
dok negatívneho testu, a to pri vstupe do prevádzok, 
na kultúrne podujatia či pri využívaní služieb. Platiť 
to však začne iba v prípade zlej epidemickej situácie. 
 Národný inšpektorát práce v Košiciach však evidu-
je viacero požiadaviek zamestnancov o poskytnutie 
informácií v súvislosti s oprávnením zamestnávateľa 
zisťovať údaje o očkovaní. Podobnú požiadavku vznies-
li aj naši členovia. 

 Tím právnikov OZ KOVO preto pripravil odpo-
vede na najčastejšie otázky v podobe usmernenia, 
ktorého účelom je poskytnúť informácie zamest-
nancom v prípade, ak by zamestnávateľ chcel 
svojvoľne prekročiť svoje zákonné oprávnenia voči 
zamestnancovi. Vychádzajú z legislatívy, platnej  
k 29.júlu 2021 a nájdete ho aj na www.ozkovo.sk.

 1/ Môže zamestnávateľ zisťovať, či je zamest-
nanec zaočkovaný?
 Žiadny právny predpis v súčasnosti neoprávňuje 
zamestnávateľa,aby zisťoval, či je zamestnanec zaoč-
kovaný proti ochoreniu COVID-19; 

Pokračovanie na 7. strane.

NIEKTORÍ 
ZAMESTNÁVATELIA 
NÚTIA SVOJICH 
ZAMESTNANCOV 
K OČKOVANIU
Môžu? Nemajú na to právo, 
tvrdia právnici.

Pokračovanie na 7. strane.
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• Pracoviská sú menej bezpečné a činnosť odborov čelí 
viacerým obmedzeniam v Bielorusku, Kolumbii, Kambodži 
a Mjanmarsku.
• Dohľad nad pracovníkmi sa zvyšuje, pričom sledova-
nie skladov a zamestnancov v nich napr. zo strany spoloč-
nosti Amazon prepuklo do celosvetového škandálu.
• V Hondurase, Indii, Indonézii, Uruguaji a na Slovensku 
dochádza k rozkladu práv po tom, čo vlády prijali viaceré 
represívne zákony.

Slovensko kleslo 
 Dňa 4. februára 2021 Národná rada SR prijala nove-
lu Zákonníka práce, ktorá vážne podkopala kolektívne 
vyjednávanie na Slovensku. Nové ustanovenia, ktoré 
pred prijatím neboli prediskutované s odbormi, zaka-
zujú predĺženie kolektívnych dohôd na vyššej úrovni. 
Platné zostali len dohody, uzavreté pred 1. marcom 
2021, no len do chvíle, kým nevypršia. Tieto zmeny 
budú mať katastrofálny dopad na stav a pokrytie kolektív-
neho vyjednávania na Slovensku, ktoré je už teraz nízke,  
len na úrovni 26 %.
 Generálny tajomník ITUC, Sharan BURROW, uviedol: 
„Pandémia COVID-19 zničila pracovné miesta, komunity  
a životy. Globálny index práv odhaľuje hanebný zoznam vlád 
a firiem, ktoré pretlačili protiodborovú agendu pred tvárami 
pracovníkov, ktorí stáli v prvej línii a poskytovali základné 
činnosti na udržanie fungovania ekonomík a komunít.“
 „Keď vypukla pandémia COVID-19, zistili sme, kto sú 
hrdinovia. Pracovníci po celom svete sa starali o chorých, 
kládli jedlo na stôl, udržiavali hospodárstvo v pohybe. No 
napriek tomu sa na pracujúcich útočí viac, ako kedykoľvek 
predtým.“
 „Vlády a zamestnávatelia využili pandémiu na to, aby 
zneužili ľudí, od ktorých je celý svet závislý, a to zvýšeným 
dohľadom, porušovaním dohôd, prepúšťaním, blokovaním  
a zastrašovaním odborov a uchyľovaním sa k násiliu  
a vražde.“

Príklady zo zahraničia
 V Zimbabwe boli vedúci odborov trestne stíhaní, keď 
tam pracujúci vyhlásili štrajk, aby si zabezpečili nevypla-
tené pandemické príspevky. 
 Spoločnosť Falabella, nadnárodný predajca nábytku, 
prepustila 22 skladníkov v Peru, ktorí požiadali o zabezpe-
čenie zdravotné a bezpečnostné ochranné pomôcky proti 
koronavírusu. 
 Rok 2021 je rokom, kedy bola demokracia znovu na-
padnutá, keď sa počet krajín, ktoré bránili registrácii od-
borov, zvýšil z 89 (v roku 2020) na 109 a počet krajín, 
kde bola popieraná alebo obmedzovaná sloboda preja-
vu a zhromažďovania, sa zvýšil z 56 (v roku 2020) na 64 
v tomto roku.

 V roku 2021 sa zhoršilo hodnotenie Belgicka, Kanady, 
Salvadoru, Haiti, Maďarska, Jordánska, Malajzie, Mjan-
marska a Slovenska. 
 Mjanmarsko vstúpilo do kategórie 5+, teda žiadna zá-
ruka práv, vzhľadom na porušenie zásad právneho štátu.
 „Lídri odborových zväzov z Kambodže, Hongkongu  
a Mjanmarska boli zatknutí a tieto zatknutia podkopávajú 
práva pracovníkov na ich zastúpenie odbormi.“
 „Hoci v niektorých prípadoch došlo aj k zlepšeniu le-
gislatívy, od zákona v USA až po legislatívne procesy v Eu-
rópskej únii, zamerané na zodpovednosť firiem – treba 
urobiť oveľa viac!“
 „Bude potrebná nová sociálna zmluva so zadefinova-
nými  pracovnými miestami, právami, sociálnymi záruka-
mi, rovnosťou a inklúziou, aby sa znovu vybudovala dôvera, 
zničená represívnymi vládami a nekorektnými firmami.“
 Blízky východ a Severná Afrika sú najhoršími regiónmi 
na svete pre pracujúcich, a to už ôsmy rok po sebe. Líbya, 
Palestína, Sýria a Jemen boli naďalej zmietané konflik-
tom a základné práva a slobody v týchto krajinách boli 
pošliapané.
 Medzi desať najhorších krajín pre pracujúcich patri-
li v roku 2021: Bangladéš, Bielorusko, Brazília, Kolum-
bia, Egypt, Honduras, Mjanmarsko, Filipíny, Turecko  
a Zimbabwe.
 Ôsme vydanie Globálneho indexu práv ITUC obsahuje 
rebríček 149 krajín, zoradených  podľa úrovne rešpektova-
nia práv pracujúcich. Kľúčové zistenia zahŕňajú:
• 87 % krajín porušilo právo na štrajk.
• 79 % krajín porušilo právo na kolektívne vyjednávanie.
• 74 % krajín vyčlenilo pracujúcich z práva 
 na vytvorenie a pridanie sa k odborovému zväzu.
• Počet krajín, ktoré zabránili registrácii odborov, 
 sa zvýšil z 89 v roku 2020 na 109 v roku 2021.
• Dve nové krajiny vstúpili na zoznam desiatich 
 najhorších krajín pre pracovníkov (Bielorusko 
 a Mjanmarsko).
• Počet krajín, ktoré odopreli alebo obmedzili slobodu
 slova, sa zvýšil z 56 v roku 2020 na 64 v roku 2021.
• Pracovníci boli vystavení násiliu v 45 krajinách.
• Zamestnanci nemali žiaden, alebo len obmedzený
 prístup k spravodlivosti v 65 % krajín.
• Pracovníci zažili svojvoľné zatýkanie a zadržanie 
 v 68 krajinách.
• Odborári boli zavraždení v šiestich krajinách: Brazílii,
 Kolumbii, Guatemale, Mjanmarsku, Nigérii a na Filipínach.

 Viac na oficiálnej stránke www.globalrightsindex.org

Zdroj: ITUC, 
spracoval Miroslav HAJNOŠ z KOZ SR

 Globálny index práv ITUC 2021 zdokumentoval, ako vlády a zamestnávatelia zneužili koronavírusovú pan-
démiu na to, aby prepustili zamestnancov, ktorí zverejnili dôležité informácie o šírení vírusu na pracovisku. 
Dokument tiež hovorí o porušení práva na kolektívne vyjednávanie, o  zvýšení dohľadu zamestnancami, a tiež  
o podkopaní práva na súkromie, či obmedzenie práva na slobodu prejavu a zhromažďovaniu sa.

 Zložením má byť vyvážená a pestrá: dostatok celo-
zrnných výrobkov, ovocia a zeleniny, nízkotučných mlieč-
nych výrobkov, rýb, hydiny, zemiakov a strukovín, menej 
jedál a potravín bohatých na tuky (najmä nasýtené)  
a jednoduché sacharidy. Obsahovať by mala dostatok 
ovocia a zeleniny (najmä sezónnych), ktoré okrem te-
kutín obsahujú množstvo cenných výživových zložiek, 
ako sú vitamíny a minerály, enzýmy, vláknina. V lete je 
priebežné dopĺňanie vitamínov a minerálnych látok stra-
vou obzvlášť dôležité.
 Slnečné žiarenie spotrebúva najmä pri opaľovaní 
(masívne pri opaľovaní, spojenom s fajčením) antioxi-
danty v organizme. Ide najmä o antioxidanty, ktoré 
možno doplniť stravou: vitamíny A (resp. Betakarotén - 
provitamín A), C a E.

 Vitamín A sa nachádza napr. v mrkve, paradajkách, 
malinách, marhuliach, masle, rybách. Vitamín C v ovo-
cí (čierne ríbezle, jahody, citrusové ovocie, kivi, maliny, 
černice), zelenine (paprika, karfiol, kel, kaleráb, paradaj-
ky), zemiakoch. Vitamín E v rastlinných tukoch a olejoch, 
zelenine, orechoch, obilných klíčkoch. Veľmi účinným 
antioxidantom je však aj lykopén (obsahujú ho paradaj-
ky, červený melón). Zvýšenú opatrnosť venujte tzv. epi-
demiologicky rizikovým potravinám, najmä pokiaľ nie je 
zaručená dostatočná hygiena pri ich výrobe, skladovaní  
a manipulácii s nimi (zmrzlina, lahôdky, cukrárske vý-
robky, pokrmy pre dojčatá a deti). Výrobky z mäsa, vajec  
a mlieka konzumujte len dostatočne tepelne spracované.  

Zdroj: Úrad verejného zdravotníctva SR
Spracované redakciou v spolupráci 

s Úsekom ZIBP a vzdelávania OZ KOVO

aktuálne tak nie je daný právny základ pre zisťovanie 
zaočkovanosti zamestnancov. Očkovaním nedochádza 
k takej zmene zdravotného stavu zamestnanca, ktorý 
by mohol priamo ovplyvniť dlhodobo schopnosť za-
mestnanca vykonávať svoju prácu. Sme toho názoru, 
že zaočkovanosť zamestnanca proti ochoreniu CO-
VID-19 nemôže zamestnávateľ zisťovať ani v rámci 
pravidelných periodických alebo mimoriadnych lekár-
skych prehliadok vo vzťahu k práci (s výnimkou praco-
vísk, kde dochádza k ohrozeniu biologickými faktormi 
– vírusmi, napr. laboratóriá, ...). 
 V prípade, že zamestnávateľ bude od zamestnan-
cov zisťovať informáciu o ich zaočkovaní proti ocho-
reniu COVID-19 a zamestnanec odmietne takúto in-
formáciu poskytnúť, nemôže ho za to zamestnávateľ 
akýmkoľvek spôsobom sankcionovať.
 Dobrovoľné poskytnutie informácie o zaočkovaní 
zo strany zamestnanca zamestnávateľovi však nie je 
žiadnym právnym predpisom zakázané.

 2/ Preukazovanie sa zaočkovaním pri vstupe do 
zamestnania.
 Podľa súčasne platnej legislatívy a aktuálnych 
opatrení nie je zamestnávateľ oprávnený vyžadovať 
od zamestnanca informáciu o zaočkovaní zamest-
nanca proti ochoreniu COVID-19 za účelom vpustenia 
zamestnanca na pracovisko zamestnávateľa. Ak by  
v súčasnosti zamestnávateľ nevpustil zamestnanca 
na pracovisko s odôvodnením, že nie je zaočkovaný 
alebo odmietol poskytnúť informáciu o zaočkova-
ní, nie je možné neprítomnosť zamestnanca na pra-
covisku z tohto dôvodu určiť ako prekážku v práci na 
strane zamestnanca. Nie je však vylúčené, vzhľadom 
na informácie o plánovanej zmene COVID automatu,  
že budú vo vzťahu k tejto problematike prijaté iné opa-
trenia.

 3/ Sankcie za nezaočkovanie zo strany zamest-
návateľa.
Očkovanie proti ochoreniu COVID-19 je v súčasnosti 
dobrovoľným očkovaním, preto nie je možné zamest-
návateľom vyvodzovať akékoľvek sankcie voči zamest-
nancovi, ktorý sa nedá zaočkovať.

 4/ Môže ma zamestnávateľ vyhodiť z práce ak 
sa nedám zaočkovať?
 Zákonník práce striktne vymedzuje výpovedné 
dôvody, ktoré môže zamestnávateľ uplatniť voči za-
mestnancovi. Medzi týmito výpovednými dôvodmi nie 
je žiadny, ktorý by mohol zamestnávateľ uplatniť, ak 
zamestnanec nepodstúpi očkovanie proti ochoreniu 
COVID-19. Ak sa zamestnanec rozhodne nepodstúpiť 
očkovanie, nie je to zákonný dôvod na skončenie pra-
covného pomeru.

Pripravili: 
Mgr. Michal DROBNÝ a JUDr. Mária KASANOVÁ, 

právnici OZ KOVO, redakčne upravené

Na Slovensku dochádza Na Slovensku dochádza 
k rozkladu práv k rozkladu práv 
– sme na úrovni Hondurasu či Indie– sme na úrovni Hondurasu či Indie

PREVENCIA POČAS HORÚČAV
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NIEKTORÍ 
ZAMESTNÁVATELIA 
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K OČKOVANIU
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Kolega hovorí kolegovi:
- Som hladný! Tu máš 5 eur, sko  do bufetu           
a kúp mi dvadsa  deka šunky. Ak nebudú ma  
šunku, kúp mi nie o iné!
Kolega sa o polhodinku vráti a vraví:
- Šunku nemali, tak...
(Dokon enie tvorí tajni ku krížovky.)

www.scalpermedia.sk www.facebook.com/krizovkysusmevom

Krížovky s úsmevom

Polovica Slovákov vidí svoju budúcnosť optimisticky. 
Druhá nemá peniaze na alkohol.

nnn
Väčšina naozaj hlúpych nápadov začína vetou: 

„Podrž mi pivo!“
nnn

Chlap príde do vinotéky a hovorí predavačke: 
,,Prosím si kilo banánov a dve kilá jabĺk.“ 

Predavačka mu šokovane odpovie: ,
,Ale pane, my nie sme zelovoc, my sme vinotéka!“ 
A pán na to: ,,O.k.,  snaha bola. Dajte dve fľaše vína.“

nnn
V krčme sa rozprávajú dvaja kamaráti: 

„ Nevieš, prečo vždy, keď niekde prídem, tak na mňa 
pokrikujú – Ide Džin?“

A druhý odpovedá: „Áno, pretože len čo niekto otvorí 
fľašku, hneď sa tam objavíš.“

nnn
Mám dysfunkciu motivačného systému. 

Je to v podstate obyčajná lenivosť, ale takto to znie 
tak sofistikovane...

nnn
Raňajky po opici sú ako transplantácia. 

Buď ich telo prijme alebo nie.
nnn

Najnovšie porekadlo: Ako sa do chladničky volá, 
tak sa z váhy ozýva.

nnn
Všade stále prízvukujú a varujú, koľko tisíc ľudí ročne 
zabíja alkohol. Ale spoločnosť by si mala uvedomiť, 

koľko tisíc ľudí sa vďaka alkoholu narodí!
nnn

Opilec sa márne snažil trafiť kľúčom do zámky na 
domovej bráne. Okoloidúci sa ponúka:
„Nemám vám pomôcť s tým kľúčom?“

-„S kľúčom nie“  - odvetí opilec – „ale mohli by ste mi 
na chvíľu podržať dom, aby sa tak nekrútil?“

Zasmejme sa

Prinášame teraz skvelý recept na rýchlu a pritom mimoriadne chutnú pomazánku.

Potrebujeme:
l 1 zrelé avokádo l 1 konzervu tuniaka l soľ l mleté čierne korenie l horčica 
l prípadne chilli korenie l med l jarná cibuľka

Postup: 
 1/ Potrebujeme 1 zrelé avokádo. Zistíme to tak, že po odstránení stopky uvidíme, či je dužina 
vnútri žltá - vtedy je zrelé. Ak je dužina zelená, necháme ho doma, pri izbovej teplote, počas 3 dní 
dozrieť. Avokádo si rozpolíme, odstránime kôstku, dužinu vydlabeme a rozkrájame ju do misky. 
 2/ Pridáme tuniaka v oleji. Avokádo s tuniakom môžeme roztlačiť iba vidličkou, keď však chce-
me pomazánku jemnejšiu, všetko rozmixujeme.
 3/ Avokádovo-tuniakovú pomazánku dochutíme soľou, mletým čiernym korením, horčicou, mô-
žeme aj chilli korením a troškou medu. Pre deti zvolíme iba soľ a med. Premiešame, môžeme pridať 
aj nadrobno nakrájanú jarnú cibuľku kvôli chuti.
 4/ Pomazánka je najlepšia, keď po zhotovení aspoň hodinu odleží v chladničke, aby ňou prešli 
všetky chute. S pridaním chilli korenia a medu dosiahnete veľmi zaujímavú chuť, ktorú k dokona-
losti dovediete primiešaním zelenej cibuľky.

Dobrú chuť!
Zdroj: internet, spracované redakciou

Vynikajúca avokádová pomazánka s tuniakom
 Avokádo sa čoraz častejšie zaraďuje do našich jedálničkov. Nielen kvôli vysokej nutričnej hodnote, ale aj vďaka svojej výbornej chuti, konzistencii a rýchlej príprave. Je 
dostupné a kúpite ho takmer v každom obchode s ovocím a zeleninou. Nespornou prednosťou tohto ovocia je však jeho prínos pre naše zdravie- pomáha udržiavať štíhlu 
líniu a pozitívne ovplyvňuje naše srdce. Obsahuje zdravé tuky, veľa vlákniny, žiaden cholesterol a ani sodík.


